

YELLOW-NAPED PARROT (*Amazona europalliata*)

PROPOSAL 12.16

The yellow-naped parrot (*Amazona europalliata*) is severely threatened by both trade and habitat destruction. It is sought after for the pet trade because of its ability to mimic human speech. Trade in the species is forbidden by all range states except Nicaragua, which allows an annual international export of 600 specimens.

The yellow-naped parrot occupies diverse habitats from Mexico to Costa Rica, including deciduous and gallery forests, savannas with scattered trees, secondary forest and mangrove.

In the last fifty years, the range of the yellow-naped parrot has declined by 75-85 percent. The species is now threatened or endangered in every range state:

- Mexico—endangered country-wide and extirpated in the state of Oaxaca;
- Guatemala—listed as “nearly extinct”;
- El Salvador—nearly extinct;
- Honduras—nearly extirpated on the Pacific slope, declining in the Caribbean, island population reduced to a few hundred individuals;
- Nicaragua—declining, extirpated from many sites on the Pacific slope;
- Costa Rica—listed as “species with a reduced population”, extirpated from several areas.

Although habitat loss is clearly a threat factor for this species, persistence of yellow-headed parrots on land converted to agriculture centuries ago indicates a degree of resilience to habitat degradation, and suggests that recent declines are driven in large part by legal and illegal trade in the species. In Guatemala, 70% of all nests and 100% of unprotected nests are poached. In Costa Rica, up to a third of nests are poached even inside natural reserves. In the coastal islands of Honduras, 100% of nests are poached.



Illegal international trade has been documented in all range states. At present, only Nicaragua allows legal exports of parrots; but this legal trade provides cover for illegal trade from and between other range states, including Honduras, El Salvador, Costa Rica and Panamá. Smuggling also occurs from Guatemala to Europe and Japan, and into the US via Mexico. Most of this illegal trade involves nestlings, which suffer as much as 50% mortality during capture and transportation prior to export.

The Yellow-naped parrot meets the biological and trade criteria for inclusion on Appendix I of CITES. Range states approved the proposal to list the species in Appendix I by consensus at the meeting of the CITES Technical Committee of the Central American Commission on the Environment and Development (CCAD) that took place in San Jose, Costa Rica, 25-26 September, 2002. The meeting was attended by Costa Rica, Guatemala, Belize, Panama, Nicaragua, El Salvador and Mexico.

Because of the substantial similarities of appearance between this species and the yellow-headed parrot (*Amazona oratrix*), both species should be listed on Appendix I to facilitate enforcement.

Defenders Of Wildlife is a non-profit, non-governmental organization dedicated to the preservation of wildlife and wildlife habitat. For more information, please visit our website at www.defenders.org. World Parrot Trust works to protect threatened and endangered parrots worldwide. For more information, visit www.worldparrottrust.org.



PERICO DE NUCA-AMARILLA (*Amazona auropalliata*)

PROPIUESTA 12.16

El perico de nuca-amarilla (*Amazona auropalliata*) está severamente amenazado por la destrucción de su hábitat y el tráfico ilegal. Es muy solicitado en el comercio de mascotas por su habilidad para imitar el habla de las personas. El comercio en la especie está prohibido en todos los países en el que habita excepto en uno, solamente Nicaragua permite una exportación anual de 600 especímenes.

El perico de nuca-amarilla se le puede encontrar en diversos hábitats desde México hasta Costa Rica que incluyen bosques deciduos y de galería, praderas con presencia de árboles, bosques secundarios y manglares.

En los últimos 50 años, el área de distribución de la especie ha disminuido en un 75-85%. El perico de nuca-amarilla se encuentra amenazado o en peligro de extinción en todos los países del rango de distribución:

- México—en peligro de extinción y extirpado del estado de Oaxaca;
- Guatemala—clasificado como “casi extinto”;
- El Salvador—casi extinto;
- Honduras—casi extirpado de la vertiente del Pacífico, declinando en el Caribe, la población isleña reducida a unos cientos de individuos;
- Nicaragua—declinando, extirpado de muchos sitios en la vertiente del Pacífico;
- Costa Rica—clasificado como “una especie con población reducida”, extirpado de diversas áreas

Aunque la destrucción del hábitat es claramente un factor de amenaza para la especie, la existencia de pericos de nuca-amarilla en zonas que fueron convertidas a terrenos agrícolas hace más de cien años, indica que la especie es resistente a la degradación de hábitat y que las recientes declinaciones poblacionales son causadas en gran medida por el comercio legal e ilegal para el mercado de mascotas. En Guatemala, el 70% de los nidos en general y hasta el 100% de los nidos no protegidos son saqueados. En Costa Rica hasta la tercera parte de los nidos son saqueados aún dentro de reservas naturales. En las islas costeñas de Honduras el 100% de los nidos son saqueados.



Se ha documentado tráfico internacional en todos los países del rango de distribución. Actualmente, Nicaragua es el único país del rango de distribución que exporta pericos; pero este comercio legal sirve para encubrir el tráfico ilegal existente de y entre países del rango de distribución, como Honduras, El Salvador, Costa Rica e incluyendo a Panamá. Pericos provenientes de Guatemala son contrabandeados Europa, Japón, y hacia los EUA a través de México. Gran parte del tráfico ilegal involucra a pollos de nuca-amarilla los cuales sufren de hasta un 50% de mortalidad durante la captura y transporte previo a la exportación.

El perico de nuca-amarilla cumple con los criterios biológicos y de comercio para su inclusión en el Apéndice I de CITES. Los países del rango de distribución aprobaron por consenso su inclusión en el Apéndice I durante la reunión del Comité Técnico de CITES de la Comisión Centro Americana de Ambiente y Desarrollo (CCAD) que tuvo lugar en San José, Costa Rica el pasado 25-26 de septiembre del 2002. En la reunión participó Belice, Costa Rica, Guatemala, El Salvador, Nicaragua, México, y Panamá.

Dadas las substanciales similitudes en la apariencia del perico de nuca-amarilla y el perico de cabeza-amarilla (*Amazona oratrix*), las dos especies deben ser incluidas en el Apéndice I para facilitar el cumplimiento de la CITES.

